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Matkakeskuses näeb 
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aktifotodest. Lk 3

Elvas jätkub 
kõik vanaviisi. 
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Elva jooksusari 
selleks aastaks 
läbi. Lk 6

Kuigi kunstikuu ava-
löögiks mõeldud 
Mart Sanderi maali-
de näitusele Elva rae-
koja saalis oodati ka 
populaarset muusi-
kust kunstnikku en-
nast, piirdus tema 
osavõtt sündmusest 
napi vabandusega, 
kus kunstnik teatas, 
et tänab, et Elvas on 
võetud vaevaks näi-
data tema pilte, kuid 
paraku avamisele ei 
jõua.

Sirje Veldi

Seevastu oli näituse 
avamisel üllatavalt palju 
uudistajaid, paari lauluga 
esines Eliise Ustav, pakuti 
šampust, kommi ja viina-
marju – kõik nagu tavapä-
rastel avamistel, ainult et 
seekord ilma peaosaliseta.

Kohalikud kunstias-
jatundjad polnud kitsid 

Sanderi töid ka mõnevõrra 
arvustama stiilis, et raamid 
on ehk vägevad ja paremad 
kui pildid ise, värvid on lii-
ga sünged jne. Need näitu-
sekülalised, kes polnud pä-
ris kursis, et Sander maalib 
ka koopiaid, olid pisut ül-
latunud, kuidas mõni maal 
mõjub nii tuttavlikult.

Ent üldmulje näitusest 
on müstiline. Erineva val-
gusega mõjuvad Sanderi 
maalid raekoja saalis ise-
moodi, ent lisavad linna 
esindussaalile üllatavalt 
palju pidulikkust, justkui 
oleksid sattunud keskaeg-
sesse lossi. Maalidelt vaa-
tavad vastu tuntud inime-
sed: Ines Karu, Kaie Kõrb, 
Madonna, Beatrice... Siis 
äkitselt suureformaadili-
sed “Libahunt” ja “Hoor”, 
ka Sanderi autoportree... 
Elvas elav kunstnik Margus 
Rump ütleb Sanderi pilte 
vaadates, et tema ampluaa 
pole olla kriitik.

“Lihtsalt ilusad pildid,” 
ütleb Rump. “Mõni on ehk 
rohkem paatoslik. Kunsti-
ringkondades sellist maa-
li ei tunnustata, aga tema 
esineb ka Tallinnas sellis-
tes kohtades, kuhu kunsti-
ringkondade võim ei ula-
tu. Kunsti puhul on see, et 
kes mida väärtustab. Ei os-
ka midagi tarka selle ko-
ha pealt öelda – kunsti pii-
rid on nii laiad. Meil ei pee-
ta kunstnikuks ju ka Aapo 
Pukki, Navitrollat ja skulp-
tor Tauno Kangrot. Aga see 
ei loe midagi. Kes tahab, 
see teeb niikuinii, hooli-
mata sellest, mida kunsti-
ringkondades sellest arva-
takse. Olen käinud niipal-
ju kunstinäitustel, et mind 
ei üllata enam miski. Üld-
se ei viitsita enam kuns-
ti teha. Midagi ei ole enam 
vaadata.”

“Eestlane pelgab ise mi-
dagi arvata kunsti koh-
ta, üritatakse ikka uskuda 

ametlikku kunstipoliitikat. 
Loodan, et see julgus aas-
tatega tuleb,” on Sander 
öelnud ühes meediale an-
tud intervjuus. “Kunstis ei 
ole sellist kriteeriumi nagu 
“suur staar” – see on puh-
talt äriline mõiste. Ma olen 
vahest Eesti kultuurimaja-
des näinud esinemas taid-
lejaid, kellel on olemas si-
semine veendumus ja vaa-
tamata nende oskustele on 
see näha.”

1967. aastal Tallinnas 
sündinud Mart Sander on 
väga mitmekülgne. Te-
da näeb teleekraanil, fil-
mides, muusikalavastus-
tes... Ta on kirjutanud raa-
matuid, palju teatri- ja fil-
mikriitikat ning tõlkinud. 
Raamatupoodidest leiab 
tema raamatuid ja nüüd 
näitustelt ka maale. Ise üt-
leb ta, et on hingelt ja ha-
riduselt siiski ennekõike 
muusik, kes tegeleb maa-
limisega vaid hobikorras, 

kuigi aega nõuab see kõi-
kidest teistest tegevustest 
tunduvalt rohkem. Maali-
mise vastu on ta tundnud 
huvi lapsest peale, kuid po-
le sellega lapsepõlves saa-
nud tegelda seetõttu, et 
maalitarbed olid kättesaa-
davad vaid professionaal-
setele kunstnikele.

“Selle näituse teema 
on müto/reaal, mis üritab 
omavahel ühendada müto-
loogia ja realismi sageli vä-
ga hämarat piiri. Meil on 
kõigil sellised ürgsed hir-
mud ja ürgsed ihad sees, 
mis on inimkonnaga käi-
nud päris selle hällist pea-
le ja ei kao ilmselt veel ka 
miljonite aastate jooksul 
kuhugi,” ütleb Sander oma 
näituse kohta, mis ringel-
nud mööda Eestimaad ja 
nüüd jõudnud ka Elvasse.

Mart Sanderi maalid 
mõjuvad raekojas eriliselt

Juristi koolitus 
Elvas

Tööinspektsiooni ju-
ristide üheks tööüles-
andeks on Euroopa Sot-
siaalfondi programmi 
“Tööelu kvaliteedi pa-
randamine 2009” raa-
mes teavitada avalik-
kust ja selgitada uue 
Töölepingu seaduse ra-
kendamise küsimusi.

Elva linna tuleb 
Tööinspektsiooni Lõu-
na inspektsiooni ju-
rist Neenu Pavel 19. no-
vembril. Koolitus toi-
mub kultuurikeskuses 
Sinilind kell 14-17.

Osaleda soovijatel 
registreerida Elva Lin-
navalitsuses telefonil 
730 9880 või e-mail 
maia.kukk@elva.ee või 
elva@elva.ee. 

Elva LV

Pöördeline 
hingedepäev 
Kongutas

Konguta uue valla-
volikogu esimene is-
tung kujunes paljuski 
pöördeliseks. Valimis-
liidud Ettevõtlik Kon-
guta ja Kodukoht Kon-
guta panid seljad kokku 
ja esitasid oma kandi-
daadid volikogu esime-
he ja aseesimehe koha-
le. Volikogu esimeheks 
valiti valimisliidus Et-
tevõtlik Konguta kandi-
deerinud Harald Kurg, 
kes pääses volikogus-
se tänu sellele, et nime-
kirjas enim hääli kogu-
nud Hardi Tarto loobus 
kohast volikogus. Ha-
rald Kure rivaaliks vo-
likogu esimehe kohale 
oli senine volikogu esi-
mees Jüri Lamp, kes ko-
gus neli häält Kure viie 
hääle vastu ja pidi esi-
mehe kohast loobuma. 
Volikogu aseesimeheks 
valiti samuti viie poolt-
häälega Märt Meesak 
(VL Kodukoht Kongu-
ta).

Eeloleval teisipäeval 
valitakse Kongutas uus 
vallavanem. Toimetu-
se andmetel esitab VL 
Hooliv Konguta selle-
le kohale senise valla-
vanema Agu Kasetalu. 
Koalitsioon aga esitab 
vallavanemaks täies-
ti uue mehe, Tallinna 
Vangla finants- ja ma-
jandusosakonna juhata-
ja Aivar Õuna, kes lõp-
penud valimistel kandi-
deeris Elva linnavoliko-
gusse IRLi nimekirjas. 

EPP

Mart Sanderi maalinäitus tõi kokku üllatavalt palju kunstihuvilisi. Foto: Kayvo Kroon
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Võim loksus paika
Esmaspäevasel vo-
likogu istungil va-
liti linnapeaks taas 
Reno Laidre ja kõik 
endised linnaamet-
nikud naasesid oma 
kohtadele.

Sirje Veldi

Opositsioon seadis 
Reno Laidre kõrval linna-
pea kohale üles ka Aare 
Andersoni kandidatuuri, 
kuid viieliikmeline opo-
sitsioon ei saanud 12 liik-
melise koalitsiooni vastu 
ja nii valiti 12 poolthääle-
ga linnapeaks tagasi refor-
mierakondlane Reno Laid-
re. Aare Anderson kogus 5 
häält.

Reno Laidre ütles oma 
lühikeses enesetutvustu-
ses, et tunneb valmisole-
kut ja teotahet jätkata lin-
napea ametis ning on val-
mis maksimaalselt pingu-
tama koalitsioonileppesse 
kirjutatud eesmärkide ni-
mel, kuid möönis, et prae-
guses majandussituatsioo-
nis ei julge lubada kõigi 
plaanide sajaprotsendilist 
teostumist järgmise nelja 
aastaga.

Laidrel on täitumas 
kümme aastat töötamist 
kohalikes omavalitsustes 
ja seda kogemust peab ta 
oma eeliseks. Toimunud 
valimistel sai Laidre vali-
jailt suure usaldusmandaa-
di – 383 häält.

“Arvan, et linna juhti-
mises on oluline kogemus 
ja järjepidevus. Ma ei tea, 
kas olen olnud hea omava-
litsusjuht, kuigi loodan se-
da,” märkis Laidre. “Suu-
rim järjepidevus on see kui 
alustatu saavad lõpule viia 
need inimesed, kes on ol-
nud ideede sünni ja ette-
valmistuse juures. Soovin 
ja unistan, et Elva oleks 
jätkuvalt armastusega ju-
hitud linn.”

IRL i nimekirja esinumb-
ril Aare Andersonil on ka-
heteist aastane kogemus 
omavalitsussüsteemis ja 
ta on töötanud mõnda ae-
ga ka riigihaldussüsteemis. 
Hetkel on Anderson Luunja 
vallavanem.

Tutvudes põhjalikult 
kõigi teiste erakondade 
programmide ja vastvalmi-
nud koalitsioonileppega, 
kahtleb Anderson, kas linn 
kannab välja kõikide koa-
litsioonileppesse kirja pan-
dud objektide rahastamise 

ja mida see tähendab lin-
na enda finantskoormusele 
lähiaastatel. Tema hinnan-
gul meenutab koalitsiooni-
leping aastaid 2006-2007, 
mil Eestis oli maksimaal-
selt hea finantsolukord 
ja ääretult suured lootu-
sed. Üldse ei ole Andersoni 
meelest puudutatud koalit-
sioonileppes muid problee-
me nagu linnamajandus, 
heakord, tellitavate teenus-
te kvaliteet või linnajuhti-
mise läbipaistvus.

“See on olnud viimas-

tel aastatel suhteliselt nõrk 
koht ja nende probleemi-
dega tuleb tegelda võibol-
la isegi veel tõsisemalt kui 
investeeringuobjektidega,” 
leidis Anderson. “Need on 
probleemid, mis iseenesest 
ei lahene, see töö ei lõpe 
kunagi otsa. Just seesama 
juhtimise kvaliteet ja lin-
naelanikele suunatud iga-
päevased teenused peavad 
olema tasemel, kuid selle-
le me miskipärast täna vä-
ga suurt tähelepanu ei pöö-
ra.”

Volikogu jättis muutma-
ta ka linnavalitsuse struk-
tuuri ja koosseisu. Ka järg-
misel neljal aastal kuulu-
vad linnavalitsusse linna-
pea Reno Laidre, abilinna-
pea Toomas Järveoja, lin-
namajandusosakonna juha-
taja Kalev Kepp ja sotsiaal- 
ja tervishoiunõunik Alo Re-
bane. Hoolimata volikogus 
väidetust, nagu jääksid en-
disele tasemele ka linna-
pea ja abilinnapea palgad 
ja volikogu esimehe hüvi-
tis, said nad võimuvahetu-
se tulemusel siiski mõnin-
gase palgatõusu, sest lin-
napea ja abilinnapea pal-
gad ning volikogu esimehe 
hüvitis tõsteti tagasi tase-
mele, kus nad olid enne kui 
volikogu otsusega palgara-
hasid kärbiti. Seega tõusis 
Elva linnapea palk 1. no-
vembrist 1450 krooni võrra 
24 500 kroonini kuus, abi-
linnapea palk 960 krooni 
võrra 19 600 kroonini kuus 
ja volikogu esimehe hüvi-
tis 900 krooni võrra 9000 
kroonini kuus.

Pärast seda, kui linnava-
litsus asus taas oma kohta-
dele teise laua taga, võtsid 
linnavolikogus istet Veiko 
Haan, Gunnar Aasmäe ja 
Evelin Pihlak.

Linnavolikogu esinda-
jaks Elva gümnaasiumi 
hoolekogus nimetati Fred 
Koppel.

KUNSTIKUU ELVAS

Linnavolikogu nõustus 
üksmeelselt, et ka järgmi-
sel neljal aastal jäävad ala-
lised komisjonid samaks. 
Komisjoni esimeeste kan-
didaatide esitamisel pak-
kus IRL maa- ja keskkon-
nakomisjoni esimehe ko-
hale Rein Kuresood, kuid 
läbi läks siiski Rein Abe-
li kandidatuur, kelle poolt 
hääletas 12 volinikku, Ku-
resoo poolt vaid viis.

Re v i s j on i kom i s j o -
ni esimeheks valiti Tõ-
nu Aigro (poolt 15). Eel-
arve- ja majanduskomis-
joni juhib Heiki Hansen 
(poolt 16), sotsiaal- ja ter-
vishoiukomisjoni Peeter 
Laasik (poolt 14), kultuu-
ri- ja spordikomisjoni Eve-
lin Pihlak (poolt 17), hari-
duskomisjoni Andres Mu-
ru (poolt 15).

Rein Kuresoo ja Aare 
Andersoni ettepanek kaa-
sata igasse komisjoni li-
saliikmeid opositsiooni 
poolt, ei leidnud ühegi ko-
misjoni esimehe aktsep-
ti ning komisjonide koos-
seisud kinnitati esimeeste 
väljapakutud nimekirjade 
alusel.

Volikogulane Ain Pedak 
avaldas nördimust, et ko-
misjonidesse, kus peak-
sid olema eelkõige oma 
ala asjatundjad ja spetsia-
listid, ei soostutud oposit-
siooni ettepanekul lisama 
ühtegi liiget.

Sellele oponeeris Reno 
Laidre, kelle sõnul paku-
ti opositsioonile võimalust 
esitada oma kandidaate 
komisjonidesse ja need, 
kes esitati, sinna ka kaasa-
ti. Roheliste ettepanekute-
ga tuli Rein Kuresoo välja 
aga alles viimasel istungil, 
mistõttu ei olnud komisjo-
nide esindajad valmis neid 
enam komisjoni koosseisu 
lülitama. Kuresoo ise tun-
nistas, et viibis tõepoo-
lest viimasel nädalal välis-
maal ega saanud sellega 
korrektselt tegelda.

Sotsiaal- ja tervishoiu-

komisjoni esimees Peeter 
Laasik ütles, et on valmis 
kaaluma roheliste esita-
tud täiendavat kandidaati 
komisjoni töösse kaasama, 
kuid tahab enne temaga 
tuttavaks saada ja ka üle-
jäänud komisjoni liikme-
tega nõu pidada. Ka Rein 
Abeli sõnul olnuks samu-
ti võimalik esitatud kan-
didatuuri kaasata, kuid is-
tungil tuli see ettepanek 
talle ootamatult. Voliko-
gu esimees Leelo Suidt üt-
les, et komisjonidesse liik-
mete lisamine on võimalik 
komisjoni esimehe ettepa-
nekul ka järgmistel istun-
gitel.

Komisjonid
Hariduskomisjon: 

Andres Muru (esimees), 
Ilmar Särg, Gunnar Aas-
mäe, Pille Rebane, Ma-
ti Martin, Peeter Aan, Es-
ter Muni, Ave Sugul, Geil 
Siim.

Kultuuri- ja spordi-
komisjon: Evelin Pihlak 
(esimees), Karl Kontor, 
Veiko Haan, Kaido Orula, 
Kaido Keis, Pille Tani, 
Garmen Vallikivi, Uno 
Kodu, Fred Koppel.

Maa- ja keskkon-
nakomisjon: Rein Abel 
(esimees), Heiki Hansen, 
Kalev Karu, Margo Laul, 
Rein Rinne, Lembit Liiva-
mägi, August Vester, Ain 
Pedak, Rein Kuresoo.

Sotsiaal- ja tervis-
hoiukomisjon: Peeter 
Laasik (esimees), Sirje 
Hunt, Katrin Rebane, Ag-
nes Laasberg, Heiki Han-
sen, Kai Räisa, Ilmar Särg, 
Arto Larm.

Eelarve- ja majan-
duskomisjon: Heiki 
Hansen (esimees), Peeter 
Dedov, Marianne Menning, 
Lembit Liivamägi, Brit 
Tammeorg, Kristi Väljaots, 
Leelo Suidt, Peeter Laasik, 
Aare Anderson.

Revisjonikomisjon: 
Tõnu Aigro (esimees), And-
res Muru, Fred Koppel.

Esimehed lisaliikmeid ei soovinud

Reno Laidrel on põhjust rahul olla: tema erakond võitis, 
ise kogus kõige rohkem hääli ja see kindlustas talle 
taas linnapeatooli. Foto: Sirje Veldi
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Konguta vallas
03.11 öö jooksul on 

Majala külas sisse murtud 
metsalangetusmasinasse, 
varastatud raadio ja töö-
riistu. Kahju selgitamisel.

03.11 kl 03.01 teata-
ti, et Kobilu külas on AS 
Lihameister laoruumid 
suitsu täis. Kohale saabu-
nud päästjad selgitasid, et 
laoruumidega külgnevas 
kontoriruumis põleb prin-
ter. Tulekahju kustutati 
kella 03.55. Põlengus hä-
vis printer, kontoriruum 
ja laoruum sai suitsukah-
justusi. Menetlusinspek-
tori esialgsel hinnangul 
sai tulekahju alguse rik-
kest printeri elektrisüs-
teemis.

Nõo vallas
29.10 ei kasutanud pi-

meda ajal liikudes helku-
rit kl 17.55 Priidu (1990) 
ja Kermo (1987), kl 18.20 
Siim (1987).

01.11 kl 16.58 ajal is-
tus Marit (1979) tehno-
ülevaatusel käimata sõi-
duki roolis.

Rannu vallas
27.-28.10 öö jooksul on 

sees käidud aleviku ühe 
töökoja hoovil asuvates 
traktorites, kust on ära 
viidud erinevaid esemeid 
ja tööriistu. Kõigi traktori-
te kütusepaakidest on kü-
tust varastatud. Kahju sel-
gitamisel.

MIS JUHTUS

Konkursi žürii hin-
das peaauhinna vää-
riliseks Tartu foto-
graafi Ahti Auväärti 
stiilipuhtalt ja kuns-
tipäraselt teostatud 
poolakti naisest loo-
duses.

Mare Nõmmik

Aktifoto konkursi “Mees 
ja naine läbi aja” žürii liik-
med, Tartu Kõrgema Kuns-
tikooli fotoosakonna õppe-
jõud Toomas Kalve ja Ma-
lev Toom ning osakonna 
vilistlane Eveli Luts, valisid 
konkursile esitatud 42 foto 
hulgast välja kolm auhin-
natööd. Žürii hinnangul oli 
tulemus esimese korra koh-
ta väga hea ning konkursi 
tugevateks külgedeks pee-
ti julget pealehakkamist, 
ehedust ja stiilipuhtust.

Peaauhinna, 3500 kroo-
ni vääriliseks tunnista-
ti Tartu fotograaf Ahti 

Auväärti poolakt “Naine 
looduses”. Žüriid võlus sel-
le puhas, hästi läbimõel-
dud ja mitte liiga ülemän-
gitud teostus.

Teise auhinna pälvis El-
va kunstnik Margus Rumpi 
kolmiktöö “Saunahetked” 
tervikliku ja impressionist-
liku käsitluslaadi eest ning 
kolmanda auhinna väärili-
seks hinnati julge valguse- 
ja vormikäsitluse eest Lõu-
na-Eestist pärit Ilme Kulli 
naisakt. Teise ja kolmanda 
koha auhindadeks olid ak-
tipastellid Margus Rumpi 
erakogust ning seega saab 
teise koha omanik auhin-
naks omaenese taiese.

Uudne teema
Aktifoto temaatika on 

Elvas olnud päevakorral 
pikemat aega, esialgu küll 
aktimaali kursuse korral-
damise mõttena matka-
keskuses. Reaalselt käivi-
tus kevadel hoopis aktifoto 

konkursi idee.
Konkursi ja fotonäitu-

se kuraatori Margus Rum-
pi sõnul pakub aktifoto va-
heldust loodusfotodele, 
mille näitusi ja konkursse 
korraldatakse pidevalt.

“Otsustasime selle kon-
kursi siduda kunstikuu-
ga, mille märksõnadeks on 
moe-, foto- ja filmikunst,” 
rääkis Rump. “Ma ei ole 
kunagi midagi sellist teis-
te inimeste piltidega kor-
raldanud, senini olen oma 
töödega ikka ise esine-
nud.”

Konkursi 15 osalejast 
enamik on tartlased. El-
vast on fotosid Anni Irsilt 
ja Margus Rumpilt. Suur 
osa töödest laekus konkur-
si viimasel nädalal.

“Me ei oodanud konkur-
sile ainult professionaale, 
vaid kõiki, kes osaleda soo-
visid,” märkis Rump. “Palju 
fotosid tuli inimestelt, kes 
fotograafiaga igapäevaselt 

ei tegele. Oli väga huvita-
vaid leide ja talente, ini-
mesi ka väljastpoolt kuns-
tiringkonda ehk teisisõnu 
– inimesed on salaja ande-
kad.”

Rumpi sõnul ei ajenda-
nud konkurssi korraldama 
soov demonstreerida ilusat 
inimkeha või vaatajat šo-
keerida, vaid näidata ini-
mest üldse tema loomuli-
kus keskkonnas, kus ta end 
hästi tunneb.

“Kuigi üldjuhul püüavad 
inimesed olla aktifoto kon-
kurssidel suhteliselt disk-
reetsed, on kõige tähtsam, 
et inimene julgeb olla see, 
kes ta on,” ütles Rump.

Üsna julged pildid on 
Tartu aktifoto grupilt Ak-
tiiv, mille eestvedaja Mar-
gus Kiisi foto “Aeg teeb oma 
töö nagunii” pälvis eripree-
mia. Aktifotosid saab mat-
kakeskuses näha 23. no-
vembrini.

Matkakeskuses jagati 
aktifoto konkursi auhindu

Anni Irsil ammu 
meeles mõlkunud 
idee maalida näitu-
sejagu lillepilte kuju-
nes sujuvalt lillekir-
jaliste tikandijoonis-
tuste väljapanekuks, 
mis oma värvikirevu-
sega novembripime-
dusse rõõmsaid säde-
lusi toob.

Milvi Kapaun

“Lillede joonistamine 
on armas tegevus. See on 
kerge, mõnus teema prae-
gusesse järjest pimenevas-
se sügisaega,” rääkis Irs. 
“Hästi erksavärviline sai 
näitus just novembrikuu 
jaoks, mis kipub olema kõi-
ge hallim, pimedam, pori-
sem kuu. Kui lund veel ei 
ole ja valgust on juba vä-
he.”

Näituse autori sõnul on 
Eesti arhailise lillkirjalise 
tikandi motiividel maali-
tud kümme pilti valminud 
konkreetselt linnaraama-
tukogu tarvis.

“Raamatukogu on süm-
paatne paik,” rääkis va-
rem lisaks maalidele ka fo-
tode ning puuskulptuuride-
ga raamatukogu külastaja-
te kunstimeeli ergutanud 
Anni Irs. “Siin on hea val-
gus, intelligentsed vaata-
jad. Kõik, kes siia tulevad, 
oskavad hinnata seda, mi-
da nad näevad. Siin on tõsi-
selt hea näitust teha.”

Kümne õlipastelli maali-
miseks kulus paar nädalat. 
Piltidel jäädvustatud põ-
hikujundid pärinevad Elle 
Vunderi raamatust “Eesti 
rahvapärane taimornament 
tikandis”, millest kunstnik 
maalimisel meeleolu ja ins-

piratsiooni sai ning tikan-
dimotiividele omapoolse 
värvidenägemuse lisas.

“Vanem lilltikand ei ole 
sirkli ega joonlauaga välja-
mõõdetud töö, seda võib ni-
metada kaootiliseks, nn va-
ba käega valminud tööks,” 
seletas Irs. “Nii on ka mi-
nu tööd visandlikud joonis-
tused, sellised kerged pil-
did.”

Kunstniku piltidesse 
maalitud arhailised tikan-
dimotiivid on olnud kasu-
tusel üle Eesti. Kaunista-
va, samas ka kaitse tähen-
dust omavate ornamentide 
motiivid on sümboolse all-
tekstiga.

Tööde autori enda lem-
mikpildi keskmest kuma-
vad sinise põhitooni taustal 
soojad värvitoonid.

“See on talve poole liiku-
muse pilt. Aeg, kus hakkab 

minema külmemaks, sini-
semaks, härmatis maas...

Aga seal keskel soojad 
toonid – see on see soe, mis 
meid läbi talve kannab,” se-
letas Irs.

Vaataja pilku köidab 
teistest erinev, lillades-roo-
sades värvitoonides maal, 
mille motiiv pärineb hoopis 
eritempliga ümbrikult.

“Vanas rahvakunstis eri-
ti lillasid ja roosasid värve 
ei kasutatud. Roosat on tul-
nud uuema aja Muhu riie-
tesse, nn muhu roosa,” rää-
kis Irs. “Tegin selle pildi, 
et näitusele natuke täna-
päeva lisada. Lilla ja roosa 
toon, see on midagi naise-
likumat, pehmemat – prae-
guse aja pilt.”

Anni Irsi maalinäitust 
“Lillekirja” saab Elva linna-
raamatukogus vaadata no-
vembrikuu lõpuni.

03.11 otsustati:
Anda välja kirjalik 

nõusolek ühisveevär-
gi ja -kanalisatsiooni lii-
tumisrajatise väljaehita-
miseks Õie tn 14, Õie tn 
3, Õie tn 10, Nõmme tn 2, 
Kase tn 32, Jaan Kärneri 
tn 23.

Jagada Aia tn 5 ka-
tastriüksus kaheks katast-
riüksuseks, määrata aad-
ressid ja pindalad: Aia tn 
5 pindala 642 m², Õie tn 
12a pindala 724 m².

Anda kasutusluba 
Kesk tänava kanalisat-
sioonipumpla väliselektri-
võrkude püstitamisel; ka-
sutusluba Lille tänava ka-
nalisatsioonipumpla välis-
elektrivõrkude püstitami-
sel; luba Elva Aianduse ja 
Mesinduse Seltsile Mardi-
laada korraldamiseks 14. 
novembril Sinilind park-
las.

Anda raieluba Nõm-
me tn 4 kinnistul kasvava 
ühe kasepuu raiumiseks; 
Suvila tn 36 kinnistul kas-
vava kahe kasepuu raiu-
miseks; Suvila tn 34 kin-
nistul kasvava kahe kase-

puu raiumiseks; Suvila tn 
33 kinnistul kasvava kol-
me kasepuu raiumiseks.

Määrata lapse sünni-
toetus Brett Hiielole ja Lii-
na Luurele.

Eraldada Elva lin-
na 2009. aasta eelarve re-
servfondist 26 000 krooni 
Otepää spordimaja reno-
veerimiseks.

Sõlmida töövõtule-
ping Bestorkate Tartu OÜ-
ga Lasteaed Murumuna 
kõrvalhoone katuse reno-
veerimiseks; töövõtule-
ping AS-ga Livonia ehitus-
tööde teostamiseks Ote-
pääl asuvas spordimajas.

Kanda majanduste-
gevuse registrisse El-
va AMS kaubanduse kor-
raldajana avalikul üritu-
sel Mardilaat.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Maa-
maksumäära kehtestami-
ne ja maatüki maksusta-
mishinna arvutamine El-
va linnas 2010. aastaks; 
Maamaksust vabastamine 
Elva linnas 2010. aastaks.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG

Anni Irs maalis hingedeaega lillekirja

Näitust üles pannes tuleb Margus Rumpil otsustada, kuidas pääseks kõige paremini mõjule Ahti Auväärtile peavõi-
du toonud töö. Foto: Mare Nõmmik
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Maavalla Koda tõi 
Tartumaa muuseumi 
fotonäituse loodusli-
kest pühapaikadest.

Milvi Kapaun

Näituse avaõhtul viis väl-
japaneku üks autoritest, 
Maavalla Koja vanem Ah-
to Kaasik külastajad alus-
tuseks slaidiretkele püha-
paikadesse ja tutvustas Ees-
ti eri paigus asuvaid muist-
seid hiisi ja ajaloolisi paiku, 
mida on hakatud kasutama 
juba enne 20. sajandit.

“Kunagi oli hiite tee-
ma meie rahvale igapäe-
vane, kultuuri lahutamatu 
osa,” rääkis Kaasik. Sajan-
dite jooksul on neid paiku 
hävitatud ja need on vaju-
nud unustuste hõlma. Meie 
teadmised pühadest pai-
kadest on muutunud väga 
õhukeseks ja lünklikuks.”

Et seda teadmiste hulka 
veidikenegi täita, on Ahto 
Kaasik ja Heiki Valk kokku 
pannud raamatu “Loodusli-
kud pühapaigad”, mille nad 

kinkisid ka Tartumaa muu-
seumile.

Teadlikkus kasin
“Seadustes puudub pü-

hapaiga mõiste ja kohane 
regulatsioon,” märkis Ah-
to Kaasik. “Inimese ja riigi 
teadlikkus pühapaikadest 
on kasin. Eeloleva kümnen-
di jooksul on hävimas sajad 
pühapaigad.”

Pärimuskultuuri hoidja 
Ahto Kaasiku koduhiis on 
Mahu kihelkonnas (Viru-
Nigula) asuv Tammealuse 
hiis.

Kõige tuntumad püha-
paigad on hiiekohad, mi-
da Eestis on umbes 550. Li-
saks nendele leidub ka üksi-
kuid pühasid puid, allikaid, 
kive, ristipuid, aedasid, mil-
le arv on 2000 ringis. Kõi-
ge rohkem on pühapaiku 
uuritud ja leitud Muhu saa-
rel, kus 2005.-2008. aastal 
toimunud uurimuse käigus 
inventeeriti 67 pühapaika. 
Valdav enamus pühapaiku 
Eestis on aga kaardistama-
ta ja inventeerimata, kaitse 

all on vähem kui viiendik. 
Hävimisohtu viib muistsed 
paigad kontrollimatu inim-
tegevus looduses. Ahto Kaa-
siku eestvedamisel on loo-
dud Tartu Ülikooli loodusli-
ke pühapaikade keskus, mi-
da ise ka juhatab.

Fotod avavad akna
Fotonäitus looduslikest 

pühapaikadest kujutab Eesti 
eri paigus asuvaid ajaloolisi 
puid, kive, allikaid ja aeda-
sid nende ilus ja valus. Pil-
tide autoriteks on Ahto Kaa-
sik, Auli Kütt ja Ahto Raud-
oja. Fotodele lisatud selgitu-
sed jagavad teavet pühapai-
kade tähendusest, seisukor-
rast ja nendega seotud aja-
loolistest tavadest.

“Osad neist on oma loo-
duslikus olekus, loodusliku 
ilmega. Teised on tallatud 
kõrbeks või kaevandatud 
ja lõhutud,” seletas Kaasik. 
“Piltidel näeme püütud het-
ke just nii, nagu meie pühad 
paigad momendil välja näe-
vad. Pühapaik on loodus-
osana ka ühtlasi muutumi-

ne, pildil me seda ei näe.”
Suurema osa näitusefo-

todest pildistanud Kaasik 
peab huvitavamateks foto-
tabamusteks ülesvõtet kivi 
uurivast vanamehest ning 
pilti lapsest hiieväravas.

“Fotol vanamees ei po-
seeri, vaid uurib seda kivi. 
See on aegade side. Kui ta-
hame teada saada nendest 
paikadest, siis peame pöör-
duma vanade inimeste poo-
le, kes mäletavad. Paik saab 
tähenduse ja muutub väär-
tuslikuks seoses inimese-
ga,” rääkis Kaasik. “Sama-
võrra põnev pilt on ka lap-
sest hiieväravas. See, mida 
me kaitseme kultuuripäran-
dina, mis on saanud oma tä-
henduse ja väärtuse sajandi-
te jooksul, elab samamoodi 
ka praegu ja on väärtuslik 
meie teadmises, meie ja las-
te jaoks. Ja loodame, et see 
niimoodi jääbki.”

Fotonäitust “Maavalla 
looduslikud pühapaigad” 
saab Tartumaa muuseumis 
vaadata jaanuarikuu kesk-
paigani.

Pühad paigad pildis ja sõnas

Elva kool valmistub ju-
ba praegu oma 100. juu-
beliks. Kooli juurde on 
moodustatud vilistlas-
kogu, kelle algatusel on 
tegemisel tunniajaline 
film õpetajatest ja antak-
se välja trükis Elva koo-
li ajaloost. Filmivõtetega 
alustati sellel suvel. In-
tervjuud on tehtud seits-
me väljapaistva õpeta-
jaga. Film valmib Kätlin 
Kontori ja Piret Simsoni 
eestvedamisel. Trükisega 
tegeleb Taivo Paju. Filmi 
ja trükise esialgne pla-
neeritud eelarve on 600 
000 krooni. Elva güm-
naasium, Kätlin Kontor 
ja Are Altraja on tasunud 
selle suve filmivõtete ku-
lud – 35 000 krooni.

Vilistlaskogu on tei-
nud ettepaneku, et iga 
lend võiks anda oma ra-
halise panuse kooli juu-
beli väärikaks tähistami-
seks, mis võiks olla 10-15 

tuhat krooni lennu pea-
le.

Vilistlaskogu on moo-
dustanud “MTÜ Elva koo-
li vilistlased”, mille arvel-
dusarve Swedbankis on 
221046484087.

Usume, et iga vilist-
lane ja kooli töötaja on 
nõus andma oma osa 
kooli 100. juubeliga seo-
tud projektide elluviimi-
seks.

Vilistlaskogu aktiivsed 
liikmed on Kätlin Kon-
tor, Leelo Suidt, Anneli 
Aan, Piret Simson, Heidy 
Purga, Are Altraja, Tai-
vo Paju, Toomas Lainoja, 
Karl Kontor, Ants Prüüs, 
Toomas Järveoja, Tõnu 
Aigro ja praegused koo-
lijuhid Matti Kangor ning 
Tiit Ustav. Vajadusel või-
te nende poole alati pöör-
duda.

Vilistlaskogu nimel
Matti Kangor
 ja Tiit Ustav

Austatud Elva kooli vilistlane!

Näituse avamisel jagas Ahto Kaasik huvilistele ka Maavalla 10222 aasta (2009a.) ruuni- ehk sirvikalendreid ning 
selgitas muistsel ajaarvamisel kasutusel olnud salapäraste märkide tähendust. Foto: Milvi Kapaun

Saksa keelt räägib 
emakeelena umbes 100 
miljonit inimest Euroo-
pas: Saksamaal, Austrias, 
Liechtensteinis, suures 
osas Šveitsis, Põhja-Itaa-
lias (Lõuna-Tirol), Taanis 
(Põhja-Schleswig), väik-
sematel aladel Belgias, 
Luksemburgis ja Ida-
Prantsusmaal.

Aastal 2009 tähis-
tab Saksamaa mitut juu-
belit: kuuekümne aasta 
eest, 23. mail 1949 asu-
tati Saksamaa Liitvaba-
riik, 1989 algas Saksa-
maa Liitvabariigi ja Sak-
sa Demokraatliku Vaba-
riigi ühinemisprotsess, 
mis lõppes 3. oktoobril 
1990 taasühinemisega ja 
9.-10. novembril täitub 
20 aastat Berliini müüri 
langemisest.

Meie noored ei ole 
enam piisavalt teadlikud 
saksa keele tähtsusest 
Euroopas, samuti hakka-
me unustama oma aja-
loo seost saksakeelse kul-
tuuriruumiga. Eesti aja-
lugu pole võimalik uuri-
da saksa keelt oskama-
ta, suur osa ajaloolisi üri-
kuid on kirja pandud sak-
sa keeles.

Saksamaa ja Eesti va-
hel on juba Hansa Liidu 
aegadest head majandus-
suhted. Saksa keele os-
kus avab ka ahvatlevad 
võimalused Euroopa töö-
turul.

Elva gümnaasiumis 
õpetatakse saksa keelt B 
ja C võõrkeelena. Lisaks 
igapäevasele õppetööle 
organiseerime igal aastal 
ka midagi huvitavat, mis 
motiveerib õpilasi. Ühe 
sellise põneva ettevõtmi-
sena kutsume kooli õpe-
tama külalisõpetajaid.

Eesti ja Austria hari-
dusministeeriumi ning 
Austria suursaatkonna 

vahelise koostööprog-
rammi alusel saavad koo-
lid taotleda Austriast 
paariks nädalaks külalis-
õpetajat. Elva gümnaa-
sium osaleb selles projek-
tis kolmandat korda.

Külalisõpetaja on oma 
maa, rahva ja elava keele 
saadik, kes toob meie ar-
girutiini elevust ning va-
heldust.

14.-26. septembril oli 
Elva koolis külalisõpeta-
ja Andreas Krenner, kes 
on inglise keele, geograa-
fia ja kehalise kasvatuse 
õpetaja, juhendab näite-
ringi ning tegeleb ka ise 
hobi korras näitlemisega.

Andreas Krenner õpe-
tas kaks nädalat meie 
õpilastele saksa keelt. Te-
ma tundides said õpila-
sed palju suhelda, mängi-
da, laulda, meisterdada, 
11. ja 12. klasside õpila-
sed osalesid isegi väikes-
tes näitemängudes.

Fotod tema tundidest 
on üleval meie kooli ko-
dulehel kahes albumis, 
videoklippe saab vaadata 
gümnaasiumimaja raa-
matukogus.

Õpilased jäid külalis-
õpetajaga väga rahule 
ja ootavad juba järgmist 
taolist projekti.

Andreas Krennerile 
meeldis Elvas väga, ta 
imetles meie loodust, 
kooli ja eriti külalislah-
keid inimesi, õpilastega 
sai ta väga hästi läbi.

Andreas Krenneri blogi 
Tabasalus ja Elvas vee-
detud ajast saate lugeda 
aadressil http://andreas-
krenner.blogspot.com

Andke endale võima-
lus saksa keelt õppides 
avada uks Euroopasse.

Tiiu Ruus, 
saksa keele õpetaja

Saksa keel avab uksi

Elva linnavoliko-
gu plaanib istungid 
salvestada ja panna 
üles internetti.

Sirje Veldi

Elva linnavolikogu uue 
koosseisu kaks esimest is-
tungit on linnavalitsuse IT 
töötaja Kayvo Kroon salves-
tanud ja järgmisel istungil 
otsustab volikogu, kas jät-
katakse istungite salvesta-
mist ja pannakse need üles 
ka internetti, et kõigil soo-
vijail oleks, küll paari päe-
vase hilinemisega, võima-
lik jälgida volikogu istun-
git mõnusalt koduses õhk-
konnas.

Kui linnavolinikud sel-
lega nõus on, siis peab lin-
navolikogu esimehe Lee-
lo Suidti sõnul muutma ka 
linna põhimäärust.

Tõnu Aigro tundis huvi, 
mismoodi garanteeritakse, 

et salvestust keegi vahe-
peal ei redigeeri.

“Kui see video on üleval, 
siis saavad kõik näha, kas 
on redigeeritud või mitte,” 
ütles Kayvo Kroon. “Kas on 
põhjust, et peaks redigeeri-
ma?”

“Ma ei tea,” vastas 
Aigro.

Linnavolinik Rein Abel 
tundus muret, et kui nüüd 
hakatakse pidevalt lindis-
tama, siis jääb ehk ära pal-
ju huvitavaid “suurte sõna-
meistrite sõnavõtte”, sest 
neil tekib väike kramp.

“Mina pean seda praegu 
volikogu vaba sõna vasta-
seks asjaks,” leidis Abel.

Ka Leelo Suidt möönis, 
et vahetevahel kipuvad vo-
linikud tõepoolest väga esi-
nema.

Linnavolikogu liige Ain 
Pedak tundis muret, et kas 
siis kaob linnavolikogu töö 
kajastamine kohalikust 

ajalehest üldse ära, sest ju-
ba praegu kajastavat Elva 
Postipoiss istungeid väga 
monotoonselt. Pedaku sõ-
nul kerkinud see probleem 
värskelt üles viimastel 
valmistel valijatega kohtu-
des, kus inimesed kurtnud, 
et nad ei tea, mida voliko-
gu liikmed teevad, kuidas 
ja mille poolt hääletavad ja 
mille eest võitlevad. Tema 
sõnul loevad valijad roh-
kem ajalehte kui jälgivad 
internetti, mistõttu volini-
kud võivad teha väga head 
tööd, kuid valijad ei pruugi 
seda uskuda, sest neil puu-
dub info – nad ei tea, mille-
ga nende valitud volinikud 
volikogus tegelevad.

“Ma ei tea, kuidas, aga 
mulle tundub, et istungeid 
võiks teistmoodi kajasta-
da,” ütles Pedak.

Volikogu esimehe sõ-
nul on ajalehes volikogu is-
tungite teema olnud arutu-

sel ka varasemate volikogu 
koosseisude puhul.

“Me ei saa Elva Posti-
poisile otsest survet aval-
dada, aga rahvas vajab in-
fot,” ütles Suidt. “Siinko-
hal jätkem ka meelde, et 
kõik väga tähtsad tööju-
tud me ajame ära komisjo-
nides. Sinna ajakirjandust 
kaasata on aegajalt võib-
olla isegi mõistlikum, sest 
kui meil on siin terve rida 
pikki päevakorrapunkte ja 
see istung põhineb peami-
selt hääletamisel, siis ega 
leht sellest head lugu ei 
saa. Ega iga teema juures 
siin väga sõna ei võeta.”

Kas Elva linnavolikogu 
istungid pannakse üles in-
ternetti kõigile huvilistele 
vaatamiseks, selle otsusta-
vad volinikud järgmisel is-
tungil.

Linnavolikogu istungeid võib peagi näha internetis



7. november 2009 5

Laulurästas õpetab lapsi 
laulma

Livia Kuuskvere neiu-
põlvenimi oli Rästas 
– seega on Sinilin-
nus nüüd oma laulu-
rästas.

Sirje Veldi

Kust sa pärit oled?
Sündisin Venemaal, No -

vo sibirski oblastis, Sever-
noje külas. Ka õde Leili 
sündis seal. Olin kolme-
poolene kui Eestisse taga-
si tulime. Ema ja isa olid 
eestlased, küüditatud Si-
berisse. Seal said nad kok-
ku – olid sattunud enamvä-
hem ühte kanti.

Kui sa sealt kolme 
aastaselt ära tulid, siis 
sa ei mäleta Siberi ae-
gadest midagi?

Jah, ainult et tagasiteel 
panin Kaasani raudteejaa-
mas vagunist putket. Nüüd 
tänan oma kaitseingleid, et 
ma ikka siin olen. Vaguni-
saatja nägi, et ma seal rin-
gi matkasin ja tõi mu vagu-
nisse tagasi. Muidu mind 
siin üldse praegu ei oleks. 
Vanaisa vend, kes elas El-
vas, muretses meile elami-
se Udernasse.

Siis oled Udernas 
koolis käinud?

Jah, sealt on mul palju 
erilisi mälestusi. Esimene 
õpetaja oli Aime Mets, kuid 
teises klassis tuli uus di-
rektor Jaak Seeru, kes hak-
kas ka meie klassis õpeta-
ma. Tema on minu elu ik-
ka väga mõjutanud. Tal oli 
komme kinkida meile pü-
hendusega raamatuid, neid 
on mul kodus ikka häs-
ti palju – sealt mu armas-
tus raamatute vastu. Ta or-
ganiseeris ka teatriskäike 
Vanemuisesse. Hästi palju 
käisime.

Millal muusika su 
ellu tuli?

Tänu Elva koolile. Kal-
ju Kenner pani meid laul-
ma. Siis tuli Valdur Park-
sepp, keskkoolis Maimu Si-
rel, kellega hakkasime käi-
ma laulukonkurssidel. Te-
ma õpetas meid vahetun-
dide ajal ja peale tunde – 
pani tohutu energia meie 
peale. Üks vabariiklik lau-
luvõistlus Tallinnas pani 
mind pöörama pead laul-
mise poole. Praegune Es-
tonia solist Tarmo Sild sai 
sellel konkursil esimese ko-
ha, mina teise ja praegune 
Elleri muusikakooli laulu-
osakonna juhataja Vivian 
Kallaste kolmanda koha. 
See oli ikka väga kõva sõ-
na. Kooli ajal ei olnud mul 
majanduslikult võimalik 
muusikakoolis käia. Nii et 
mina alustasin oma muu-
sikaõpinguid alles 18 aas-
taselt, kui läksin siit Elleri 
kooli laulmist õppima. Aga 
mitte iialgi pole hilja õppi-
da. Arendan end ka prae-
gu, kuis vähegi võimalik, 
et mitte maha käia.

Miks sa ise ei läinud 
ooperilaulu õppima?

Seda tegelikult alguses 
hakkasingi õppima, aga 
siis ütlesid mul üles hääle-
paelad ja valisin kammer-

laulu, mis aga tegelikult on 
palju raskem, sest seal on 
lühike laul, mille sa pead 
hästi emotsionaalselt väl-
ja kandma. Nii et tegelikult 
valisin ma raskema tee. 
Vist juba kolmandal kursu-
sel kutsuti mind raadiokoo-
ri laulma. Ka pärast lõpeta-
mist töötasin seal.

Kus veel oled tööta-
nud?

Olen niipaljusid asju tei-
nud. Olin Tartu II muusi-
kakoolis lauluõpetaja, ku-
na mind sinna väga palu-
ti. Õpetajate seminaris olin 
hääleseade õpetaja. Sin-
na ma kandideerisin ise, 
sest oli nii ahvatlev end jäl-
le proovile panna. See oli 
väga huvitav töö tulevaste 
muusikaõpetajatega. 

Tulid just Madeiralt. 
Kuidas reis oli?

Jah, tahtsin juba eelmi-
sel aastal minna, aga jäin 
reisi broneerimisega hil-
jaks. Nüüd tegin selle reisi 
omale vaikselt kingituseks. 
Väga vahva reis oli. Ma-
deira on üks Portugali väi-
ke saar, ¾ Hiiumaast. Su-
perilus loodus, kõik õitseb 
praegu, kuigi on talv. Jõu-
lutähed õitsevad, aga need 
on suured-suured puud pu-
naseid õisi täis. Ja siis läk-
sid mulle hinge tulbipuud, 
sellised tulbikujuliste suur-
te õitega. Olen päris pal-
ju reisinud. Kohe tulevad 
meelde hingematvalt ilu-
sad Šveitsi mäed, Norra 
fjordid muidugi. Olen käi-
nud ka Austrias ja Saksa-
maal, Krimmis kaks korda 
– ka väga meeldis. Palju-
palju tahaks veel reisida.

Mis sind veel iseloo-
mustab, mida ehk tei-
sed väga ei teagi?

Iseendaga olen väga 
sõbraks saanud. Varem ei 
olnud. Kogun jõulumarke, 
ka liblikad on minu suu-
red lemmikud. Kunsti ar-
mastan tohutult. Mind hu-
vitab väga esoteerika. Jäl-
gin väga seda väidet, et si-
nu mõtete kvaliteet mää-
rab sinu elu kvaliteedi. Kui 
sa tahad end hästi tunda, 
siis sa lihtsalt ei mõtle ne-
gatiivselt. See aitab pal-
ju. Ja tahtejõud on mul ho-

buse oma. Ilma tahtejõuta 
mina küll ei eksisteeriks, 
seda võin küll oma kiitu-
seks öelda. Kui ma ikka ot-
sustan, et ma ei söö magu-
sat, siis ma ei söö – kahek-
sa kuud järjest. Vot niisu-
gused asjad on ja seda teeb 
ainult tahtejõuga.

Mis raamat sul het-
kel öökapil on?

Peter Kelderi “Nooruse 
allika iidne saladus”. Tõeli-
selt huvitav raamat sellest, 
kuidas end füüsiliselt vor-
mis hoida. Loen palju ka 
aforisme, sealt saab sellise 
välgatuse.

Kas sa oled avatud 
või suletud loomuse-
ga?

Ma ei ole liiga avatud, 
ainult teatud inimestega, 
teatud situatsioonides. Aga 
mulle meeldib alati endast 
targematega rääkida neil 
teemadel, mis ka mind hu-
vitavad. Ma olen maksi-
malist, teen kõike nii, et 
kas kõik või mitte midagi. 
Tähtkujult olen Skorpion, 
aga väga suurte Kaalude 
mõjudega, sest ma kaalut-
len hästi palju. Olen õppi-
nud sisetunnet usaldama. 
Esimene sisetunne on ta-
valiselt õige. Mulle on va-
ja kinnitust, seega kaalun 
asjad läbi ja jõuan sellesa-
ma esimese tunde juurde 
tagasi.

Mis sind elus vihas-
tab või nördima pa-
neb?

Vaat sellega on nii, et 
nüüd olen ma sellel tasan-
dil, kus ma enam ei vihas-
ta. Ma ei lase end häirida 
asjadel, mida ma muuta ei 
saa ja mis minust ei sõltu.

Mida sulle kinkida 
võib sünnipäevaks?

Praegu on minu jaoks 
ikka kingitus see, kui ma 
näen neid sõpru, kes mul-
le sünnipäevale tulevad. 
Ma ei taha, et nad mida-
gi tooksid, aga et nad liht-
salt tuleksid. See maine va-
ra ei ole minu jaoks enam 
nii tähtis.

See tuleb ehk ka ea-
ga?

Ei tea, mina tunnen iga-
tahes end järjest noorema-
na.

JUUBILAR Lauluõpetaja Livia Kuuskvere

Reedel 55. juubelit tähistav Livia Kuuskvere lubas 
omale mõnusa sünnipäevakingituse – reidi Madeirale. 
Foto: erakogu

ELVA POSTIPOISS
249, 05.11.1999

 Vastvalitud volikogu 
esimesel istungil võtsid 
U-kujulise laua taga 
istet Aare Anderson, 
Herold Saare, Rein 
Abel, Enn Possul, Alo 
Rebane, Tiiu Karu, Mart 
Raudsaar, Toomas 
Järveoja, Helle Kõll, 
August Vester, Leelo 
Suidt, Urmas Kruuse, 
Ülle Hansen, Uno And-
re, Karin Jaani ja Tõnu 
Aigro. Puudus Kalle 
Jürgenson, kes Riigiko-
gu rahanduskomisjoni 
esimehena tegeles riigi 
2000. aasta eelarve 
kokkupanekuga.

 Volikogu esimeheks 
valiti 10 poolthäälega 
Toomas Järveoja, Karin 
Jaanson sai 6 poolt-
häält. Aseesimeheks sai 
11 poolthäälega Herold 
Saare. Linnapeana jät-
kas Aare Anderson.

 OÜ Kummix rehvi-
keskus kolis koduõue 
garaažist Elva EPT 
avarasse garaaži.

10 AASTAT
Ühel pimedal ja süngel 

sügisõhtul oli poiste- ja 
meeskooride ning noor-
te meeskooride arvutisse 
saabunud kiri Eesti Mees-
telaulu Seltsilt. Kiri soo-
vis edukat algavat koo-
riaastat ning kutsus selt-
si ajaloos erilisele kok-
kusaamisele 24. oktoob-
ril, mis planeeriti korral-
dada meie põhjanaabri-
te juures, et samas jagada 
naabritele Meestelaulu 
Seltsi tegevuse kogemusi 
ja saada osa sealsest kõr-
gest koorikultuurist.

Päeval oli Helsingi As-
toria saalis seminar, kus 
arutati Soome Meeskoo-
riliidu tegevust ja tulevi-
kuplaane, tehti kokkuvõ-
te XXV üldlaulupeost Tal-
linnas ja tutvustati Eesti 
Meestelaulu Seltsi 2009/
2010. hooaja üritusi. Hu-
vitaval mõttevahetusel 
“Eksistentsiaalne Eesti” 
esines Tallinna Ülikoo-
li eesti kultuuri professor 
Rein Veidemann.

Meie koorijuhtidel 
oli ainulaadne võima-
lus osaleda Helsingi Üli-

kooli aulas Põhjamaa-
de parimate meeskoori-
de “Orphei Drängar” ja 
“Ylioppilaskunnan Lau  la-
jat” ühiskontserdil. Kont-
serdikavas oli ühtlasi Vel-
jo Tormise spetsiaalselt 
neile kooridele kirjuta-
tud teos “Incantatio Ma-
ris Aestuosi”. Kohal oli ka 
autor ka ise. Teos võeti 
suure aplausi saatel ja lil-
ledega väga hästi vastu. 
Esitus oli super!

Kontserdi kava oli mit-
mekesine ja huvitav, koo-
ride dirigentide koostöö 
ülimalt täpne ja naudi-
tav. Kontserdi lõpetas li-
gi sajaviiekümne lauljaga 
ühendkoor. 

Üritust toeatas Ees-
ti Meestelaulu Seltsi hea 
koostööpartner Soome 
Meeskooriliit ja laevafir-
ma Tallink. 

Elvast osalesid semi-
nar-õppereisil kooriju-
hid Maimu Sirel, Meelis 
Roosaar ja Anne Raud-
saar. Meie üks sügisene 
päev sai juurde meeldi-
vaid elamusi. 

Anne Raudsaar

Kaunis sügispäev Helsingis

Taastusravi võimalused Elva haiglas ja hinnakiri

Anne Raudsaar, Koeru muusikaõpetaja Aino Linnas 
ja Maimu Sirel. Foto: erakogu
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa puitbrikett, kütteklots. 
Vedu tasuta. 528 9398

Müüa kuivi kütteklotse. 40L 27.- 
Vedu tasuta. 501 0753

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Müüa pikad ja tükeldatud küt-
tepinnud. 5399 9140

Küttepuu (kuiv lepp). 513 2927

Müüa sise- ja välisvoodrilau-
da al. 100kr/m². Musta lepa 
saunamaterjal. Hööveldatud 
puitmaterjal. Hööveldus- ja 
saekaatriteenus. Ehituslik sae-
materjal Annikorus. 5664 1191 
info@balticloghouses.ee

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

Ehitusprahi äravedu (kodutehni-
ka). 513 2927

Keevitustööd, ka sumbutajad. 
521 2470

Boilerite puhastamine, paigal-
dus. 5595 1141

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Elektritööd, koduautomaatika, 
san-tehnilised tööd, õhk-soojus-
pumpade müük ja paigaldus. 
www.mano.ee Tel. 520 8970

OÜ Ledin teostab kanalisatsioo-
ni- ja veetrasside ehitustöid. Info: 
504 7318

Kopatööd laadur-tõstukiga. 504 
7875

Töötav keskealine naine soovib 
üürida väiksemat elamispinda 
Elvas. Tel 5350 5350

Üürile anda kort 2t. 5556 4040

Üürile anda 2-toal. keskk. korter 
(uus, läbi kahe korruse) Elvas. 
503 2954

Üürile anda mugavustega tuba. 
529 0644

Elva Linnavalitsus annab üürile 
mitteeluruumid aadressiga Elva, 
Kesk 20 I korrusel suurusega 20,9 
m² tähtajaga 3 aastat. Mitteeluruu-
mide sihtotstarve – kaubandus või 
büroopind. Huvilistel esitada kir-
jalik taotlus Elva Linnavalitsusse 
hiljemalt 13.11.2009. Mitme soo-
vija korral korraldatakse suuline 
enampakkumine. Üüri algmäär 
on 35 kr/m² eest kuus, millele li-
sanduvad kommunaalmaksed 
(elekter, vesi-kanal jm). Info: Salle 
Ritso tel. 730 9885, 515 6652.

Elva surnuaias kaotatud 2. nov. 
õhtul rahakott dokumentidega. 
Ausal leidjal teat. tel. 5815 0342 
või 5561 0533

Tartumaa Muuseumis peab 14. 
nov. kl 11 loengu Tartu genealoo-
gide Seltsi liige Pille Laar, kes rää-
gib suguvõsa uurimisest, sellega 
seotud raskustest ning sellest, 
kuidas alustada oma esivanema-
te jälgede otsimist. Loeng on ta-
suta. Kõik huvilised on oodatud!

Elva Linnavolikogu 02.11.09 ot-
susega nr 82 kehtestati Urva tn 
20 kinnistu detailplaneering. Pla-
neeringu eesmärgiks on kinnistu 
jagamine kuueks elamumaa ja 
üheks transpordimaa sihtotstar-
bega krundiks ning kruntidele 
ehitusõiguse määramine väike-
elamute ja tänava rajamiseks.

Elva Linnavolikogu 02.11.09 ot-
susega nr 83 kehtestati Lohu tn 
6 kinnistu ja kinnistuga piirneva 
ala detailplaneering. Planeeringu 
eesmärgiks on planeeritava alale 
ehitusõiguse määramine maju-
tushoonete rajamiseks. Detailpla-
neering sisaldab Elva linna üldpla-
neeringu muutmise ettepanekut. 
Üldplaneeringu kohane elamu-
maa kasutusotstarve muudetakse 
100% ärimaa kasutusotstarbeks.

1. novembril peetud 
Elva tänavajooksu-
ga jõudis lõpule viie-
etapiline Elva Jook-
susari, mille võitsid 
meestest võrumaa-
lane Ivar Ivanov ja 
naistest Elvast pärit 
Karmen Alnek.

Priit Simson, 
jooksusarja korraldaja

Elva Jooksusari, mil-
le eesmärgiks on kujunda-
da Elvast Eesti jooksupea-
linn, järgib aastatel 1989-
1992 peetud Elva Jook-
susarja traditsioone, pak-
kudes iga kuu võistlemis-
võimalust erinevatel Elva 
ümbruse maastikel. Juu-
lis alanud sarja käigus pee-
ti Elva mäejooks suusahüp-
pemäe ümbruse maastikul, 
augustis Elva järvedejooks 
ümber paisjärve ja Vaik-
se järve, septembris ranna-
jooks stardiga Verevi ran-
nast ning oktoobris Vapra-
mäe jooks. Viimaseks eta-
piks oli pärast ligi 20 aas-
tast pausi taastatud Elva 
tänavajooks. Jooksusarjas 
osales etappidel korraga 
keskmiselt 140-150 jooks-
jat.

Meeste üldvõidu osas 
sai otsustavaks tulemus-
te stabiilsus. Kuigi üksiku-
te etappide võidud läksid 
jooksusarja käigus teiste-
le, piisas Ivanovil üldvõi-
duks osavõistlustel saavu-
tatud teistest ja kolman-
datest kohtadest. Auhin-
naks Elva jooksusarja võit-
ja särk, karikas ja Sport-
landi poest paar jooksu-
tosse omal valikul. Võitjale 

pakkus tihedat konkurent-
si elvalane Karel Viigipuu, 
kolmandaks tuli Kaspar 
Songisepp Rõngust. Naiste 
seas oli Nike’i jooksutossu-
de omanik ja üldvõitja sel-
ge juba viimaseks etapiks, 
Karmen Alnekit ei saanud 
kõigutada enam keegi. Tal-
le järgnesid Aili Popp ja Es-
ter Luik.

Meesveteranide hul-
gas võitis veenvalt valga-
lane Aivar Jesse, edestades 
Raivo Rõõmu ja Kalle Lil-
lemetsa. Võitjat premeeri-
ti Maxilla hambakliiniku 
1000-kroonide kinkekaar-
diga. Naisveteranide pari-
mad olid sarja kokkuvõt-
tes Airi Alnek ja Siiri Lõh-
mussaar.

Tugevaid külalisjooks-
jaid kaugemalt oli ka noor-
te- ja lastejooksudes. 14-16 
aastaste poiste hulgas või-
tis üks parimaid Eesti noor-
jooksjaid Dmitri Aristov 
Kohtla-Järvelt. Elva noor-
mees  Kalev Ermits sai tei-
se ja Janis Pihu kolmanda 
koha. Aristov pani auhin-
nana taskusse Kuutsemäe 
suusakeskuse hooajapileti. 
Kehvem oli konkurents 14-
16 aastaste tütarlaste hul-
gas, kus üldtulemuse kir-
ja saamiseks vähemalt kol-
mel etapil osalejaid pol-
nudki. 11-13 aastaste noor-
te hulgas võitis kokkuvõt-
tes Siim-Sander Pihu Pär-
numaalt, talle järgnesid 
endast vanemate hulgas 
jooksnud sillamäelane De-
niss Salmijanov ning Elva 
poiss Cevin Anders Siim. 
Tüdrukute hulgas tuli esi-
meseks Laura Kallas Kari-
na Manjaki ja Rahel Kalla-

se ees.
Peaaegu igal etapil kah-

te distantsi (põhirada ja 
500-600 meetrised laste-
distantsid) jooksnud De-
niss Salmijanov sai üld-
võidu ka 8-10 aastaste 
jooksjate seas. Põhikon-
kurendid Hans-Christian 
Hausenberg ja Hans-Hend-
rik Karro olid vastavalt tei-
ne ja kolmas. Tüdrukutest 
olid kiiremad Kelina Lille-
mets, Keitlyn Kruus ja Kai 
Riin Zukker.

6-7 aastased ning noo-
remad lapsed jooksid sar-
ja käigus valdavalt 200-
300 meetriseid distantse. 
6-7 aastastest poistest sai 
võitjasärgi Joonas-Hend-
rik Mägi. Teiseks jooksis 
end Marten-Hugo Kivari ja 
kolmandaks Andres Pihu. 
Tüdrukutest jättis võiduka-
rika Elvasse Kadi-Liis Han-
sen. Teise koha sai Keliis 
Lillemets Viljandist ning 
kolmanda Tartu tüdruk 
Mariann Klaassen.

Ägedaid heitlusi peeti 
ka kõige väiksemate, ku-
ni viieaastaste jooksusõp-
rade hulgas, kus esime-
se koha võitis Keneth Luiv, 
teiseks tuli Kevin Tühis ja 
kolmas oli Oskar Unn. Tüd-
rukute parim oli Anne-Lii-
sa Maasik, teine oli Bir-
git Rõõm ja kolmas Emily 
Malkus.

Sarja toetasid A. Le 
Coq, Elva külalistema-
ja, Elva linnavalitsus, 
Forum Cinemas, Fotoluks, 
Kuutsemäe suusakeskus, 
Maxilla, Nike, Nõo valla-
valitsus, Sportland, Pubi 
Vapper Mäger, Partnerid ja 
Kolmas Eesti.

Eesti judo 40. hoo-
aja Eesti meistrid 
selgitati 31. oktoob-
ril Võru spordikes-
kuses.

Milvi Kapaun

Eesti judo meistrivõist-
lustel käis tatamil kokku 
103 judokat, välja jagati 
14 meistritiitlit. Edukaim 
judoklubi oli Tartu DO, 
kes sai kokku 19 medalit, 
nende hulgas 7 kulda, 4 
hõbedat ja 8 pronksi.

Kaalukategoorias ku-
ni 73 kg sai 2007. aas-
ta Eesti meister Mar-
tin Järveoja (pildil) hõ-
bemedali. Nelja võidu-
ga finaali jõudnud elva-
lane alistas esimeses rin-
gis wazari väärilise heite-
ga juunioride Eesti meist-
ri Kohtla-Järve judoka 
Orhan Bairamlõ. Kaks 
järgmist vastast alistu-
sid ipponitega. Poolfinaal 
Loksa judoka Jevgeni 
Salejeviga oli tasavägine 
ja täis põnevust. Järve-
ojal õnnestus kohtumise 
lõpus teha juko vääriline 
heide, millega oli finaa-
li uks avatud. Finaalivas-
taseks oli Euroopa meist-
rivõistluste pronksimees 
Künter Rothberg. El-
va judoka alustas aktiiv-
selt, klubikaaslase alista-
miseks kulus Rothbergil 
õige haarde leidmiseks 
kolm minutit. Viimaks 
õnnestus tal ära kasutada 
Järveoja eksimus haarde 
võtmisel ning matš ilusa 
ipponiga lõpetada. Neljal 
eelneval aastal 66 kg kaa-
lunud meeste seas trium-
feerinud ja tänavu raske-
masse kaalu üle kolinud 
Rothberg sai oma viienda 
järjestikuse meistrikulla.

Tatamil käis ka Elva 
judoklubi treener Eve-
lin Pihlak, kes kaaluka-
tegoorias kuni 70 kg sai 
ühe võiduga neljanda ko-

ha.
Absoluutkaalus tu-

li võitjaks Martin Padar, 
kes alistas finaalis 11 
aastat noorema ja 24 kg 
kergema vastase, hiljuti-
se juunioride EM hõbeda-
mehe Juhan Mettise.

Teisel võistluspäe-
val selgitati Eesti judo-
meistrid B vanuseklassis 
(1995-1997 a. sündinud).

Elva noortest judoka-
test oli edukaim keha-
kaalus kuni 66 kg hõ-
bemedali võitnud Karl-
Ernst Saal. Kõik kohtumi-
sed kuni finaalini puhas-
te ipponi vääriliste heide-
tega võitnud Saal jäi fi-
naalkohtumises tallinla-
se Martin Visti vastu kao-
tusseisu ja enne maadlus-
aja lõppu pani Vist oma 
paremuse maksma.

Kuni 60 kg võistleja-
te hulgas sai Tevol Tamm 
koos Tartu Do judoka 
Ants-Hindrek Tiidoga 
pronksmedali.

Raskekaalus võistel-
nud Mairis Holter saavu-
tas neljanda koha, Silver 
Kurrik oli viies.

Martin Järveojal on 
novembris ees veel mi-
tu tähtsat võistlust: MK 
etapp Helsingis, kuni 23-
aastaste EM Türgis ja kuu 
lõpus toimuvad Eesti klu-
bide karikavõistlused.

Martin Järveoja sai Eesti 
meistrivõistlustel hõbeda

Elva jooksusarja 
etapid said läbi

Elva tänavajooksu juhtgrupp läheb teisele 2,5 kilomeetrisele ringile. Vasakult täna-
vajooksu võitja Tõnis Juulik (437), teine noorte parim Dmitri Aristov (472) ja kolmas 
üldarvestuse hõbe Karel Viigipuu (531). Üldvõitja Ivar Ivanov hoiab end veel taga-
plaanile. Foto: Holger Berg
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Südamlik kaastunne 
Riinale ja ta perele
ALIISE RODIMA

kaotuse puhul.
Perekonnad Lepik ja Koppel

Mälestame kauaaegset 
töökaaslast

ILMAR TOPSI
Avaldame kaastunnet lesele 

ja pojale perekonnaga.

Perekonnad Raud, Kiisk, 
Davõdov, Linde

ILMAR TOPS

Mälestame.
Sügav kaastunne 

abikaasale ja pojale perega.

Endised töökaaslased Aavo, 
Enn ja Vello perega

Avaldame kaastunnet 
Elle-Mall Kaupmehele 

ema 
ALIISE RODIMA

surma puhul.

Töökaaslased Elva 
Väikelastekodust

ERIK RÖÖS

Mälestame 3. surma- ja 
65. sünniaastapäeval.

Riina lastega

Olgu vaikne 
tuulekohin
unelauluks sinule

ALIISE RODIMA
Sügav kaastunne 

Riinale lähedastega.

Helmi, Laine, Valli, Reena, 
Mare, Eevi

Ei ole sõnu, 
mis leevendaks valu

Avaldame kaastunnet Riinale 
armsa ema

ALIISE RODIMA
kaotuse puhul.

Eevi, Linda, Eha, Veera, Valli, 
Tanja, Taimi, Asta, Helju, 

Leena, Viktor ja sööklapere

Avaldame kaastunnet 
Elle ja Riina perele 

kalli ema ja vanaema
ALIISE RODIMA

kaotuse puhul.

Anneli ja Olev

Südamlik kaastunne 
Riinale ja Jürile lastega 

armsa ema, ämma, 
vanaema ja vanavanaema

ALIISE RODIMA
kaotuse puhul.

Naabrid Auli ja Meinhard

Veel eile olid 
rõõmus elujaatus,
kel pooleli ja plaanis 
tuhat tööd.
Ei unes võinud aimata, 
et saatus
su liivakella täna 
puruks lööb...

Mälestame head majavanemat
KAINU NURMEST

Avaldame sügavat kaastunnet 
lähedastele.

Eha 10 elanikud

On lahkunud meie armas
KAINU NURMES

Muldasängitamine toimub 
15. nov. kell 12 
Elva kalmistul.

Omaksed

LEO TULEV
Mälestame laulukaaslast.

Avaldame kaastunnet 
omastele.

Elva Meeskoor



7. november 2009

ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

4.-15. november

VÄIKESE TAKSI 
PÄEVAD

Müügil 350 supersoodsa 
hinnaga toodet!

ELVA KONSUMIS
5.-8. novembril 
Säästukaardiga

KÕIK MEESTE 
VALMISRIIDED 

-20%

MÖÖBLIKAUPLUSES 
Kesk 23

KÕIK 
KÖÖGIMÖÖBEL 

–10%

E-EHITUS-
KESKUSES

Arbimäel
5.-7. novembril

KÕIK 
KAUBAD

–20%
Kampaania ei laiene 

ettetellitud kaupadele, 
kampaaniakaupadele ja 

kreeditmüügi korral.


